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15 LET EKONOMICKÉ FAKULTY Jižní Čechy

Ekonomická fakulta Ji-
hočeské univerzity
v Českých Budějovi-
cích slaví 15 let samo-
statné existence. Spo-
lupracuje s více než 70
zahraničními univerzi-
tami. Studenti, kteří
chtějí vycestovat do za-
hraničí, takmohou
prakticky kamkoli
po světě.

F
inance a účetnictví, manage-
ment regionálního rozvoje,
ale třeba i podniková infor-
matika a cestovní ruch. To
jsou jen některé ze zajíma-

vých a také perspektivních studij-
ních programů a specializací na
Ekonomické fakultě (EF) Jihočeské
univerzity v Českých Budějovicích.
Ta letos slaví 15. výročí od svého za-
ložení. Ohlíží se tak za svou historií,
ale vedení školy má zároveň spous-
tu vizí a cílů, jak úspěšnou fakultu
dál rozvíjet, aby byla dál úspěšná.
Ale nejdříve menší pohled do his-

torie. Ekonomické vědy byly spoje-
né s Jihočeskou univerzitou už dří-
ve. „Navazujeme na Provozně eko-
nomickou fakultu Vysoké školy ze-
mědělské, která v Českých Budějo-
vicích vznikla už v roce 1960. Jak se
ale dobaměnila a s ní také požadav-
ky, bylo jasné, že bude dobré, aby
se ekonomické obory vyčlenily
a vznikla samostatná fakulta,“ vy-
světluje děkanka EFDagmar Škodo-
vá Parmová. Sama už před 15 lety
u zrodu byla a tehdy působila jako
proděkanka pro studium.

Když vzpomíná na tyto začátky,
okamžitě připomíná jméno Magda-
leny Hrabánkové, která byla hlavní
postavou těchto událostí. Profesor-
ka Hrabánková působila na univer-
zitě v Českých Budějovicích od
roku 1996. V období před transfor-
mací zemědělské fakulty stála do

roku 2007 v jejím čele. V prosinci
2007 ji pak zvolili právě děkankou
ekonomické fakulty.
„Zásadní bylo, že se nám podařilo

získat důležité akreditace na magis-
terská, doktorská studia i pro do-
century. Měli jsme dříve dokonce
2 400 studentů. Dnes je to méně,
protože i studentů není tolik, pohy-
bujeme se kolem 1 300, což je dob-
ré číslo,“ konstatuje Dagmar Škodo-
vá Parmová.
Významné pro ni i celou fakultu

je, že se řadí mezi pět nejúspěšněj-
ších v republice. „Je to vidět právě
i na zájmu. A tady mě moc těší, že
se pohled uchazečů mění. Už to
není jako dříve, kdy chodilo ze
středních škol spoustu studentů na
vysokou a vybrali si třeba ekono-
mickou fakultu jen proto, že si rodi-
če přáli, aby studovali dál. Dnes
k nám ve velkém míří cíleně, za-
ujme je například aplikovaná infor-
matika nebo cestovní ruch a chtějí
se tomu poctivě věnovat. Mají vel-
kou motivaci,“ oceňuje děkanka.
Na fakultě působí 70 akademic-

kých pracovníků plus další odborní-
ci na dohodu. Jsou zde učitelé na-
příklad i z Japonska či Ameriky, i to
pak pomáhá k větší atraktivitě ško-
ly. Od září zde budou působit i hos-
tující profesoři z Řecka a Malajsie.
Ti čeští naopak jezdí mnohdy na
různé stáže do ciziny a dál se vzdě-
lávají. „A stejné je to v případě na-

šich studentů. Prakticky mohu říct,
že kdo chce, ten může v souvislosti
s nějakým programem vycestovat
kamkoli do zahraničí,“ potvrzuje
Škodová Parmová.
Je to možné i díky spolupráci

s více než 70 zahraničními univerzi-
tami z celého světa a dalšími part-
nerskými organizacemi, samozřej-
mostí je například známý program
Erasmus. EF se dále stala například
první Fair Trade fakultou ve střed-

ní Evropě, to mimo jiné znamená,
že studenti mnohdy na toto téma
zpracovávají své bakalářské a diplo-
mové práce a škola fair trade pro-
dukty často využívá při svých bese-
dách a konferencích. EF získala
také řadu certifikátů a ocenění. Vel-
mi lákavá je například virtuální rea-
lita, kterou škola při vzdělávání rov-
něž využívá.
Děkanka dále vyzdvihuje speciál-

ní program, při kterém studenti za-
kládají fiktivní firmy a soutěží o nej-
lepší byznys nápady. Byť je na začát-
ku firma jen jako studijní projekt,
už se vícekrát stalo, že ji pak absol-
vent promění ve skutečnost a třeba
úspěšný startup. Namátkou takto
vznikl například street food kon-
cept Bouda Burgers, ale také úspěš-
né internetové médium.
Celkově je pak podle Dagmar Ško-

dové Parmové uplatnění absolven-
tů ekonomické fakulty na trhu prá-
ce stoprocentní. „Už při studiu mí-
vají různé praxe a stáže. Spolupra-
cujeme se 155 partnery. Mnohdy se
pak stane, že studentům ve firmě
rovnou nabídnou i zaměstnání. He-
adhunteři užmají také některé vyti-
pované, aby jim dali nabídku ještě
před ukončením školy,“ potvrzuje.

Fakulta je pro všechny
Ekonomická fakulta ovšem není ur-
čená jen pro studenty zhruba mezi
19 a 26 lety. Otevřená je prakticky

všem, a to jak starším, tak i mlad-
ším generacím. Funguje zde pro-
gram Univerzity třetího věku.
„Máme zde například seniory, kteří
nechtějí jen sedět doma, ale na-
opak touží být aktivní, a tak se dál
vzdělávají. Rozvíjí tak svoje IT
schopnosti. Dále je zde program vy-
sokoškolákem nanečisto, který je
určený naopak pro mladé potenci-
ální uchazeče o studium,“ jmenuje
děkanka. Upozorňuje také na další
programy, které ekonomická fakul-
ta dělá pro základní školy a jsou za-
měřené například na to, jak hospo-
dařit s penězi.
To, že je ale ekonomická fakulta

v Budějovicích otevřená prakticky
všem, neznamená, že je tam studi-
um nějak snadné. „Máme zde vel-
mi odborné programy. A také jsme
třeba prodloužili doktorské studi-
um ze tří na čtyři roky,“ zmiňuje
Škodová Parmová. Někdy se podle
ní také stává, že do prvního roční-
ku nastoupí student, který základní
i střední školu zvládl bez učení, na
univerzitě se právě to potom musí
naučit, protože systém je tam jiný.
Fakultu a její obory si i přes nároč-

nost, nebo možná právě proto, že
je kvalitní, vybírají uchazeči z celé
republiky. V Českých Budějovicích
jsou tak i studenti ze Slezska, jižní
Moravy a dalších koutů republiky.
A samozřejmě také ze zahraničí,
často i z exotických a vzdálených
zemí, kteří mají výuku v anglickém
jazyce. V tomto ohledu fakulta
v této složité době podporuje i stu-
denty z Ukrajiny či Běloruska.

Cíle jsou jasně dané
Směřování, vize a cíle ekonomické
fakulty jsou do budoucna jasné. Je
to připravenost nejen Jihočeské uni-
verzity, ale i jejích absolventů na
Průmysl 4.0, tedy dobu, kdy po-
stupně stroje nahrazují při práci
lidi. „V tomto směru nevidím tak
složitě nastavení procesů, které
k tomu směřují, ale spíše lidí. Mys-
lím, že bude trvat celou jednu gene-
raci, než tak začnou lidé přemýšlet
a přijmou tyto změny za své. Tedy
třeba to, že nějaký program dokáže
při práci přemýšlet lépe než člo-
věk,“ upozorňuje Dagmar Škodová
Parmová.
Dále fakulta spolupracuje napří-

klad s univerzitou v Chicagu v USA
a pracují společně na programu za-
vršeném titulem MBA, který zde
chtějí akreditovat.
A kromě toho ve škole nezapomí-

nají ani na letošní oslavy 15 let od
vzniku. Ty vyvrcholí 22. září přímo
v areálu ekonomické fakulty v uni-
verzitním kampusu v Budějovicích.
Spojené budou například se křtem
knihy k výročí založení ekonomic-
ké fakulty.

DěkankaDagmar Škodová Parmová působí na ekonomické fakultě už od
jejích začátků, kdy byla proděkankou pro studium. Dnes ji vede.
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Absolventi najdou práci úplně bez potíží

„Moc mě těší, že se
pohled uchazečů
mění. Dnes k nám ve
velkém míří cíleně,
zaujme je například
cestovní ruch a chtějí
se tomu poctivě
věnovat.“


